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§ 1   

Val av justerare och dag för justering 

 

Ordföranden Ulf Walther och vice ordföranden Gustav Johansson 

utsågs att justera dagens protokoll. Ordföranden meddelade att 

justering sker tisdag den 27 oktober 2015. 
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§ 2  
Fastställande av dagordning, anmälan av val 

 

Den utsända dagordningen godkändes med tillägg av ärendet  

§ 19 a, val till sociala delegationen 

 

 

Anmäldes under denna punkt nyval till stadsdelsnämnden för 

återstående tid av året. 

 

Nya ersättare  

Lisa Palm (Fi) 

Christina Petersen (C) 

 

De nya ersättarna hälsades välkomna. 
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§ 3   

Månadsrapport för september 2015 
 

Beslut 
Nämnden godkänner föreliggande rapport 

 
 

Ärendet 

För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras ett underskott 

före resultatöverföringar med 3,8 mnkr och efter resultatöverföringar 

ingen avvikelse mot budget.  Underskott återfinns inom individ- och 

familjeomsorg med 14,8 mnkr, äldreomsorg med 2,7 mnkr och 

ekonomiskt bistånd med 3,0 mnkr. Underskotten uppvägs delvis av 

överskott inom förskola, fritid och kultur, stadsmiljö och 

administration.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 8 oktober 2014. 

Dnr 1.2.1.– 127/2015   

 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 4   

Ny upphandling för parkdrift för Årsta och Vantör 

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden beslutar att inte förlänga Tylömarks 

trädgårdsanläggningars kontrakt gällande parkdriften i Årsta 

och Vantör. 

 

2. Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att ta fram ett 

nytt förfrågningsunderlag för upphandling av parkdriften i 

Årsta och Vantör 

 

3. Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att förbereda 

för att lämna ett anbud i egen regi 

 

4. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
 
Ärendet 
Parkdriften upphandlades på entreprenad år 2013 och kontrakten 

tilldelades Tylömarks trädgårdsanläggningar i Årsta och Vantör samt 

Sveab Drift AB i Enskede på vardera tre år med rätt, men ej 

skyldighet, att besluta om förlängning på två plus två år, som längst 

till 2020. Då förvaltningen anser att kontraktet med Tylömarks 

trädgårdsanläggningar AB inte bör förlängas föreslås att nämnden 

beslutar om ny upphandling. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 5 oktober 2015. 

Dnr 566-2015-2.2.2. 

 

 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamöterna Roger Orwén 

m.fl.(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), yrkade bifall till eget 

förslag till beslut. 
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Ledamoten Peter Backlund (FP) yrkade bifall till eget förslag till 

beslut 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro,  

Erika Wing, Jonas Nilsson, Kristiina Katajikko, alla (M), reserverade 

sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget; 

” Vi föreslår att: 

1. Stadsdelsnämnden beslutar att inte förlänga Tylömarks 

trädgårdsanläggningars kontrakt gällande parkdriften i Årsta och 

Vantör. 

2. Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att ta fram ett nytt 

förfrågningsunderlag och genomföra upphandling av parkdriften i 

Årsta och Vantör. 

3. Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att inte lämna eget 

regi anbud i denna upphandling 

 

Förvaltningen föreslår att avtalet med Tylömarks 

trädgårdsanläggningar i Årsta och Vantör ej förlängs då förvaltningen 

inte är nöjda med kvaliteten på utförd leverans. 

 

Det är bra att leverantörer som inte uppfyller ställda krav och som inte 

åtgärdar påpekade brister ej får förlängt förtroende. Det är kvalitet i 

utförande hos våra leverantörer som är av största betydelse för att vi 

ska få ett bra fungerande Stockholm som värnar om våra 

gemensamma resurser. 

 

Våra gemensamma resurser ska användas effektivt och där de gör 

mest nytta. Det är därför anmärkningsvärt att förvaltningen nu föreslår 

att stadsdelsnämnden ska ge förvaltningen i uppdrag att förbereda sig 

på att lämna ett anbud i egen regi. Stadsdelsförvaltningen har under 

många år köpt denna typ av tjänster av olika leverantörer. Att nu ta på 

sig att bygga upp denna kompetens i egen regi är inte att använda våra 

resurser på bästa tänkbara sätt.  

 

Att lämna ett anbud i egen regi är bekymmersamt. Dels ska 

förvaltningen svara på den upphandling de själva tar fram. De ska 

också svara på likartade grunder som privata aktörer på marknaden 

står inför. En privat aktör måste förhålla sig till den risk som företaget 

tar på sig genom att svara på en upphandling. När 

stadsdelsförvaltningen svarar tar de inte på sig någon egen risk. De 

kan därför lägga ett anbud som de inte behöver ta de riktigt svåra 
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konsekvenserna av. De riskerar inte företagets fortlevnad genom att 

lägga ett för lågt pris. Att lägga anbud i egen regi sneddriver således 

konkurrensen på marknaden. 

 

Därutöver riskerar en upphandlingsprocess att kosta tid och pengar 

när förvaltningen ska svara på sitt eget anbud. Resurser som den 

ansträngda förvaltningsbudgeten knappast kan rymma idag.” 

 

Reservation 
Ledamoten Peter Backlund (FP) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för det egna förslaget; 

”Vi föreslår att 

1. Stadsdelsnämnden beslutar att inte förlänga Tylömarks 

trädgårdsanläggningars kontrakt gällande parkdriften i Årsta och 

Vantör. 

2. Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att ta fram ett nytt 

förfrågningsunderlag för upphandling av parkdriften i Årsta och 

Vantör. 

3. Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att säkerställa att 

eget regi anbud inte lämnas i denna upphandling. 

Förvaltningen föreslår att avtalet med Tylömarks 

trädgårdsanläggningar i Årsta och Vantör ej förlängs då förvaltningen 

inte är nöjda med kvaliteten på utförd leverans. 

 

Vi i Folkpartiet tycker det är bra att leverantörer som inte uppfyller 

ställda krav och som inte åtgärdar påpekade brister ej får förlängt 

förtroende. Det är kvalitet i utförande hos våra leverantörer som är av 

största betydelse för att vi ska få ett bra fungerande Stockholm som 

värnar om våra gemensamma resurser. 

 

Våra gemensamma resurser ska användas effektivt och där de gör 

mest nytta. Det är därför anmärkningsvärt att förvaltningen nu föreslår 

att stadsdelsnämnden ska ge förvaltningen i uppdrag att förbereda sig 

på att lämna ett anbud i egen regi. Stadsdelsförvaltningen har under 

många år köpt denna typ av tjänster av olika leverantörer. Att nu ta på 

sig att bygga upp denna kompetens i egen regi är inte att använda våra 

resurser på bästa tänkbara sätt. Egen regi anbud kan i vissa lägen vara 

bra då det bland annat sätter den egna verksamhetens kvalitet i fokus. 

Emellertid finns också risker med egen regi då det ibland kan bli 

oklara roller inom förvaltningen och dessutom kostar själva 

förfarandet pengar och arbetsinsatser som kan läggas på annat. Vi i 
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folkpartiet avser att avgöra från fall till fall om det är lämpligt med 

egen regi anbud.” 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Claes Karlsson (KD) instämde i förslaget från (M). 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Elisabet Abelson (FP) instämde i förslag till beslut och 

reservation från (FP) 
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§ 5   

Skapa en riktig stadspark i Årsta – svar på skrivelse  
från (FP) 

Beslut 
 

Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på skrivelsen. 

 
 
Ärendet 
 

Nämnden har efter skrivelse från Peter Backlund (FP) uppdragit till 

förvaltningen att besvara skrivelse om att skapa en riktig stadspark i 

Årsta. Förvaltningen delar uppfattningen att en växande befolkning 

ger ökat behov av parkmiljöer. Den aktuella parken kan kompletteras 

och kommer att tas med i planering för nästa års budget. 

Förvaltningen anser dock inte att parken ska avgränsas utan istället på 

ett tydligare sätt kopplas samman med det stråk i vilket den ingår. 

Parken har namnet Årstafruns park efter beslut i kommunfullmäktige i 

juni 2010.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 28 september 2015 

Dnr 363-2015-1.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande 
Ledamoten Peter Backlund (FP) 

”Med stadspark i skrivelsen menas egentligen finpark i den meningen 

som den nyligen utarbetade och presenterade parkplanen använder. Vi 

anser att parken tydligare borde kunna avgränsas utan att för den skull 

ge avkall på att parken tillhör ett stråk som slingrar sig genom Årsta. 

Fler planteringar är nödvändiga och vi välkomnar förvaltningens svar 

att beakta detta inför kommande års budget. Parken borde också redan 

i kommande budgetår kunna kompletteras med trädplantering och 

några buskar nära de vägar som omger parken samt ytterligare någon 

parkbänk. Att parken heter Årstafruns park är en överraskning och 

inte särskilt välkänt bland medborgare. I synnerhet eftersom kiosken 

framför parken i sitt namn använder namnet Årstaparken. Parken 

borde därför kompletteras med en skylt. ” 
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§ 6  

Planerad förskoleutbyggnad 2015-2019   

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens lägesrapport för den 

planerade förskoleutbyggnaden 2015-2019. 

 
 
 
Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen presenterar planerad förskoleutbyggnad per 

stadsdel för perioden 2015-2019. Sammanställningen är tänkt att ge en 

bild över hur förvaltningen planerar för den kommande ökningen av 

barn i förskoleåldern samt möter behovet av upprustning och 

ombyggnad av befintliga lokaler.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 4 september 2015. 

Dnr 495-2015-2.6. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten Peter 

Backlund (FP) 

”Förvaltningen har kommit med ett gediget dokument om 

utbygganden av förskolor i vår stadsdel. Underlaget ger oss politiker 

en god överblick över de planer som finns och därmed möjligheter att 

kunna följa utvecklingen.  

 

Från Alliansens sida menar vi att det är viktigt med en god planering 

och framförhållning för utbyggnad av förskolor, men också för en 

flexibilitet om planerna behöver ändras. Vi ser i första hand att 

permanenta förskolor byggs som är flexibla i sin användning. Med 

enkla medel borde en del av de nybyggnationer som planeras, istället 

kunna omvandlas till t ex lägenheter eller skolor om behovet 

förändras. Alliansen inser samtidigt att behovet av tillfälliga 

paviljonger aldrig någonsin helt kommer att försvinna. Inte minst med 

tanke på att vi i vår stadsdel har tvingats konstatera att vi har haft 

förskolor som utsatts för brand och därmed skapat stor otrygghet för 
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både barn och föräldrar. Men med god framförhållning borde behovet 

av dem kunna minimeras. 

 

För att säkra våra förskolor bör planeringen också vara att de nya 

skolorna byggs med icke brännbart material i så hög utsträckning 

detta är möjligt. Andra viktiga åtgärder är att det också ges 

möjligheter att kunna använda förskolorna för olika verksamheter 

även på kvällstid. Förskolorna måste också kunna förses med kameror 

där det kan finnas särskilda risker och dessutom bevakas bättre. En del 

i ambitionen att bygga trygga förskolor är också att utomhusmiljön 

inte inbjuder till nattliga aktiviteter genom att t ex vara väl upplysta 

och att de saknar buskage etc.” 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Claes Karlsson (KD) instämde i förslag till beslut från (M), 

(FP) samt reservation. 
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§ 7   

Möjlighet till utevistelse i förskolan – svar på skrivelse från 
(M),(FP) 

Beslut 
Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på skrivelsen. 

 
 
 
Ärendet 

Stadsdelsnämndens har efter skrivelse från (M) och (FP) uppdragit åt 

förvaltningen att besvara skrivelse om möjlighet till utevistelse i 

förskolan. Förvaltningen redovisar bland annat att alla förskolor 

upplever att de har en god verksamhet såväl inomhus som utomhus, 

men att det ställs olika krav och att utmaningarna för den enskilda 

förskolan varierar beroende på förskolegårdens storlek och 

utformning. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 29 september 2015. 

Dnr 1.1.– 478/2015 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

 

Särskilt uttalande 
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamöterna Roger Orwén m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V) 

Uttalandet i huvudsak: 

Förskolans yta är viktig för barns utveckling. Vi Socialdemokrater, 

Miljöpartister, Vänsterpartister i stadsdelsnämnden oroar oss över att 

de ambitiösa byggplanerna för Stockholm skuggar barnperspektivet 

när nya förskolor planeras. Vi välkomnar därför stadshusets initiativ 

att ge stadsbyggnadsnämnden i uppdrag att ta fram riktlinjer för att 

säkerställa kvalitativa utemiljöer för förskolor och skolor och vi ser 

gärna att vår förvaltning anmäler intresse att delta i det arbetet..  
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Uttalandet 

Vi delar stora delar av den problembeskrivning och ambition som 

framgår av skrivelsen. När nya förskolor projekteras måste barnets 

bästa alltid stå i centrum. Den största resursen våra barn har i 

förskolan är utbildade, erfarna och engagerade pedagoger. Barnen 

måste även ha tillgång till en stimulerande förskolemiljö, där 

förskolans fysiska miljö ska väcka nyfikenhet, inspirera och utmana 

barn till utforskande och upptäckande. Det finns exempelvis en studie 

som visar att en förskolegård behöver vara minst 30 m2/barn eller ha 

en totalyta på minst 3000 m2 för att fungera (Mårtensson F. B.-E., 

2009).  

 

I en storstad som Stockholm är emellertid tillgången till mark 

begränsad. Våra partier har ett ambitiöst mål för bostadsbyggandet, 

med målet att bygga 40 000 bostäder fram till 2020 och det 

långsiktiga målet att bygga 140 000 lägenheter till 2030. Detta 

kommer innebära att befintliga bostadsområden förtätas och 

markpolitiken syfta till att det ska byggas fler bostäder. Antalet barn i 

förskoleålder ökar enligt prognos med cirka 1 800 barn under 

perioden 2015 till 2018. Denna ökning innebär utmaningar för stadens 

lokalförsörjning. 
 

Kommunfullmäktige har bestämt att stadsplaneringen ska genomsyras 

av ett barnperspektiv. Det avstampet är viktigt. Som stadsdelsnämnd 

har vi ansvar för att gårdarna stimulerar till lek och lärande. Samtidigt 

faller planfrågorna i förskolebyggnation på andra centrala nämnder 

såsom exploatering-, stadsbyggnad- och utbildningsnämnden. Detta 

medför att det blir otydligt vilken nämnd som har huvudansvaret för 

att barnperspektivet beaktas fullt ut, vilket vi oroas över.  

 

Av finansborgarrådets förslag till budget för 2016 framgår att 

lekvärdesfaktorer ska tas med som en utgångspunkt i den fortsatta 

utvecklingen av Stockholms förskolegårdar. Det framgår även att 

stadsdelsnämndernas insyn i planprocesser och förändringar i den 

fysiska miljön ska stärkas. Vi välkomnar dessa initiativ och ser fram 

emot konkretiseringen av hur det ska genomföras.  

 

Vi ser positivt på att stadsbyggnadsnämnden enligt samma dokument 

kommer få i uppdrag att ta fram riktlinjer för att säkerställa kvalitativa 

utemiljöer för förskolor och skolor. Vi ser gärna att vår 

stadsdelsförvaltning anmäler intresse att delta i det arbetet. Vi hoppas 

att man i samband med detta ser över om det bör finnas normer för 
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förskoleytor, rutiner för hur barnperspektivet ska beaktas i 

tjänstemännens planarbete, och hur dessa överväganden slutligen 

redovisas i stadsbyggnadsärendet.  

 

I väntan på att sådana stadsgemensamma riktlinjer blir klara är det 

viktigt att stadsdelsnämndens ärenden i fråga om byggande av 

förskolor återspeglar vår oro beträffande förskolemiljön. När 

riktlinjerna är på plats kan det finnas anledning att överväga en 

fördjupad utredning i enlighet med skrivelsen, och vi tar då gärna först 

en blocköverskridande dialog kring detta.” 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten  

Peter Backlund (FP) 

”Det är positivt att förvaltningen i sitt arbete med förskolor utgår från 

skriften ”Staden i ögonhöjd”. Genom att se saker ur barns perspektiv 

kan nya lösningar på problem hittas. Det är också positivt, och av stor 

vikt, att deltar i planeringsarbetet av nya bostadsområden för att tidigt 

kunna öronmärka mark till förskolornas verksamhet.  

 

Dock anser vi att den effekt detta får på förskolornas utformning inte 

är tillräcklig och önskar att förvaltningen går ett steg längre. Vi ser 

gärna en utökar rapportering till nämnden vid etablering av nya 

förskolor, avseende möjligheter till utevistelse. I denna rapportering 

bör inte bara ytans storlek ingå utan även en analys av hur den tänker 

användas samt om det anses tillräckligt för att fylla barnens 

stimulansbehov.”  

 
Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) instämde i det särskilda uttalande från (S), 

(V), (MP). 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Claes Karlsson (KD) instämde i det särskilda uttalandet 

från (M),(FP). 
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§ 8   

Inrättande av förskoleavdelningar i nytt bostadshus, 
Årstafältet, etapp 1 - Järntorgets fastighet - 
genomförandeärende 

 
Beslut 

 

1. Förvaltningen får i uppdrag att inrätta fyra nya 

förskoleavdelningar i nytt flerbostadshus i Järntorgets 

fastighet på Årstafältets första etapp, Valla 1, under 

förutsättning att kommunstyrelsens ekonomisutskott 

godkänner projektet. 

 

2. Stadsdelsnämnden hemställer hos kommunstyrelsens 

ekonomiutskott att godkänna projektet. 

 

 
 
Ärendet 
I syfte att uppfylla barnomsorgsgarantin i den kommande bebyggelsen 

på Årstafältets första etapp föreslår förvaltningen att fyra  

förskoleavdelningar inrättas i det flerbostadshus som Järntorget 

uppför i Valla 1 på Årstafältet. Den nya byggnaden beräknas stå 

färdig under 2019-2020. Förskolan utformas för 4 avdelningar och 

förses med tillagningskök. Till förskolan kommer en gård anläggas på 

kvartersmark. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 1 oktober 2015. 

Dnr 563-2015-2.6. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 9   

En samlad strategi för arbete mot sociala oroligheter- 
skrivelse från (S),(V), (MP) 

Beslut 
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på skrivelse 

från (S), (V), (MP). 

 

2. Nämnden anför därutöver 

”Vi vill tacka förvaltningen för en väl genomarbetad strategi för 

social oro, ett samhällsområde av stor betydelse. Vi kommer att se 

över förvaltningens förslag på politiska åtgärder i samband med 

vårt fortsatta arbete med verksamhetsplanen 2016, och kommer då 

att ta ställning till vilka åtgärder vi väljer att gå vidare med. 

Vi instämmer med att en årlig återkoppling i samband med 

verksamhetsberättelsen är lämplig. I kombination med en initial 

delavstämning under 2016 i samband med nämndmötet i augusti.” 

 

 

 
 
 
Ärendet 
Nämnden har uppdragit till förvaltningen att bereda skrivelse från  

 (S), (MP),  (V) om att ta fram en samlad strategi för arbetet mot 

sociala oroligheter. Strategin ska beskriva hur arbetet ska bedrivas 

såväl akut som förebyggande, på kort och lång sikt inom 

stadsdelsområdet. En kartläggning och redovisning av andra 

stadsdelars och städers erfarenheter av motsvarande arbete ska också 

ingå i strategin för sociala oroligheter, samt en redovisning för hur 

arbetet kan utvecklas. Stadsdelsförvaltningen har identifierat ett antal 

utvecklingsområden som tros ha betydelse för förvaltningens 

framgång i det fortsatta arbetet mot sociala oroligheter och dessa 

områden beskrivs övergripande i strategin.  

Förvaltningsledningen ansvarar för att årligen följa upp strategin inför 

verksamhetsberättelsen.   
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Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 2 oktober 2015. 

Dnr 186-2015-1.1.   

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamöterna Roger Orwén 

m.fl.(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M) yrkade återremiss av 

ärendet samt anmälde ett särskilt uttalande. 

 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde först fråga om bifall eller avslag till återremiss     

och fann att nämnden beslutat att avslå yrkandet och att ärendet 

avgörs idag. Därefter fråga om bifall eller avslag till yrkandet från 

majoriteten. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt detta.   
 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, Henrik Virro, Erika Wing, Jonas 

Nilsson, Kristiina Katajikko alla (M), ledamoten Peter Backlund (FP) 

reserverade sig till förmån för yrkande om återremiss. 

 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Peter 

Backlund (FP) 

”I den skrivelse som presenteras och som är beställd av S, V och MP 

lyfter man bl.a. fram de insatser som görs både av stadsdelsnämnden 

men även av övriga myndigheter såsom landsting och polis. Man 

lyfter även fram behovet av samverkan mellan myndigheter, vuxen 

kontroll med hjälp av vuxennärvaro och social kontroll via 

kvällsvandring. Man nämner även att hemtjänstpersonalen ska ha en 

sådan kontrollfunktion vilket naturligtvis inte hör hemma i denna 

skrivelse.  Positivt är att man förstår vikten av att involvera 

föräldrarna även om just föräldrarna får mycket lite utrymme i denna 

skrivelse. 

 

I en skrivelse som denna är det meningen att lyfta fram allt det man 

gör. Trots det får den viktigaste delen, sysselsättning, minst utrymme. 

I en skrivelse på 16 sidor så nämns sysselsättning och arbete på 12 

rader och räknar man inte med sommarjobb och grundskolan så blir 
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det endast fyra rader. Vad som är ännu värre är att gymnasiet och 

vikten av en utbildning inte nämns alls. Det enda som nämns inom 

detta segment är vikten av att klara grundskolan, vilket naturligtvis är 

viktigt men långt ifrån allt som behövs. RCC är är ett 

framgångskoncept men som endast nämns i förbifarten. Det är 

självklart att man skall lyfta fram det som leder till att bryta social oro 

och utanförskap, nämligen utbildning och arbete. En ung person som 

går upp varje morgon för att ta sig till sitt arbete, eller kanske 

lärlingsplats, är på väg att lämna kriminalitet och utanförskap bakom 

sig.  Det är inte hemtjänstpersonal eller ens kontroll på gator och torg 

som löser den ekvationen, än mindre brottförebyggande rådet. 

 

Om man menar alvar med att lösa social oro såsom kriminalitet och 

utanförskap så måste man jobba mer intensivt med utanförskapets 

långsikt problem, brist på utbildning och sysselsättning. Det är tydligt 

att nuvarande majoritet inte delar den uppfattningen eftersom de 

lägger all sin energi på att släcka bränder, istället för att hindra att 

bränderna uppstår.” 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) instämde i förslag till beslut från (S), 

(MP),(V) 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Claes Karlsson (KD) instämde i reservation från (M),(FP) 

samt i det särskilda uttalandet. 
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§ 10  

Uppföljning av Enskede Nya servicehus och Rosens 
dagverksamhet 

Beslut 
Rapporten godkänns 

 
 

 
Ärendet 

Verksamhetsuppföljning har genomförts av Enskede Nya servicehus 

och Rosens dagverksamhet. Verksamheterna har följts upp under ett 

antal år. Äldreförvaltningens uppföljningsmallar har ändrats från och 

med 2015 vilket innebär att avvikelser eller brister inte kommer att 

kunna jämföras med tidigare års resultat.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 19 maj 2015. 

Dnr 476-2015-1.2.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 11   

Uppföljning inom socialpsykiatrin Dalens och Hagsätra 
gruppbostäder 

Beslut 
1. Rapporten godkänns 

 

2. Dalens och Hagsätra gruppbostäder upphandlas på nytt då 

avtalet löper ut 2017-02-28. 

 

3. Förvaltningen lägger ett egen regi anbud. 

 
 
 
 
Ärendet 

Avtalsuppföljning för Dalens och Hagsätra gruppbostäder som drivs 

av Aleris Omsorg AB har genomförts. Verksamheten övergick på 

entreprenad till Aleris Omsorg AB 2012-03-01. Förvaltningen 

bedömer att Aleris omsorg AB till största delen bedriver Hagsätra och 

Dalens gruppbostäder, inom verksamhetsområdet socialpsykiatri, i 

enlighet med gällande avtal och anbud. Ett fåtal avvikelser har 

framkommit och utföraren har uppmanats att åtgärda dem snarast 

möjligt. Åtgärderna följs upp vid ett avstämningsmöte i oktober 2015. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 5 oktober 2015. 

Dnr 1.2.1.– 445/2015 

  

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag.  

 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamöterna Roger Orwén m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V), yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M) yrkade bifall till eget 

förslag till beslut. 

Ledamoten Peter Backlund (FP) yrkade bifall till eget förslag till 

beslut. 
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Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, Henrik Virro, Erika Wing,  

Jonas Nilsson, Kristiina Katajikko alla (M), reserverade sig till förmån 

för det egna förslaget. 

”Vi föreslår att: 

1. Rapporten godkänns.  

2. Dalens och Hagsätra gruppbostäder upphandlas på nytt då avtalet 

löper ut 2017-02-28.  

3. Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att säkerställa att 

eget regi anbud inte lämnas i denna upphandling. 

 

Förvaltningen föreslår att socialpsykiatrin vid Dalens och Hagsätra 

gruppbostäder handlas upp på nytt samt att förvaltningen lägger ett 

anbud i egen regi. 

 

Vi kan konstatera att ”Förvaltningen bedömer att Aleris omsorg AB 

till största delen bedriver Hagsätra och Dalens gruppbostäder, inom 

verksamhetsområdet socialpsykiatri, i enlighet med gällande avtal och 

anbud”. Det är bra att förvaltningen har handlat upp verksamhet som 

tycks fungera enligt avtal. 

 

När verksamheten fungerar enligt avtal och ny upphandling ska 

förberedas är det viktigt att förvaltningen tar tillvara de synpunkter 

och spörsmål som hanterats under avtalets gång. Dessa kan med 

fördel tas med i nästa anbudsprocess så att kvaliteten kan höjas och 

förbättras enligt de justerade kraven som förvaltningen har. Det är på 

upphandlingsunderlaget och förbättringar av detta som resurser bör 

läggas. Inte på att ta fram ett svar på sitt eget underlag. 

 

Att lämna ett anbud i egen regi är bekymmersamt. Dels ska 

förvaltningen svara på den upphandling de själva tar fram. De ska 

också svara på likartade grunder som privata aktörer på marknaden 

står inför. En privat aktör måste förhålla sig till den risk som företaget 

tar på sig genom att svara på en upphandling. När 

stadsdelsförvaltningen svarar tar de inte på sig någon egen risk. De 

kan därför lägga ett anbud som de inte behöver ta de riktigt svåra 

konsekvenserna av. De riskerar inte företagets fortlevnad genom att 

lägga ett för lågt pris. Att lägga anbud i egen regi sneddriver således 

konkurrensen på marknaden. 

 

Därutöver riskerar processen med att svara på sin egen upphandling 

genom att arbeta fram ett anbud i egen regi att kosta tid och pengar. 
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Resurser som den ansträngda förvaltningsbudgeten knappast kan 

rymma idag.” 

 

Reservation 
Ledamoten Peter Backlund (FP) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för det egna förslaget; 

”Vi föreslår att: 

1. Rapporten godkänns.  

2. Dalens och Hagsätra gruppbostäder upphandlas på nytt då avtalet 

löper ut 2017-02-28.  

3. Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att säkerställa att 

eget regi anbud inte lämnas i denna upphandling. 

 

Förvaltningen föreslår att socialpsykiatrin vid Dalens och Hagsätra 

gruppbostäder handlas upp på nytt samt att förvaltningen lägger ett 

anbud i egen regi. 

 

Vi kan konstatera att ”Förvaltningen bedömer att Aleris omsorg AB 

till största delen bedriver Hagsätra och Dalens gruppbostäder, inom 

verksamhetsområdet socialpsykiatri, i enlighet med gällande avtal och 

anbud”. Det är bra att förvaltningen har handlat upp verksamhet som 

tycks fungera enligt avtal. 

 

När verksamheten fungerar enligt avtal och ny upphandling ska 

förberedas är det viktigt att förvaltningen tar tillvara de synpunkter 

och spörsmål som hanterats under avtalets gång. Dessa kan med 

fördel tas med i nästa anbudsprocess så att kvaliteten kan höjas och 

förbättras enligt de justerade kraven som förvaltningen har. Det är på 

upphandlingsunderlaget och förbättringar av detta som resurser bör 

läggas.  

 

Egen regi anbud kan i vissa lägen vara bra då det bland annat sätter 

den egna verksamhetens kvalitet i fokus. Emellertid finns också risker 

med egen regi då det ibland kan bli oklara roller inom förvaltningen 

och dessutom kostar själva förfarandet pengar och arbetsinsatser som 

kan läggas på annat. Vi i folkpartiet avser att avgöra från fall till fall 

om det är lämpligt med egen regi anbud.” 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Claes Karlsson (KD) instämde i förslag till beslut och 

reservation från (M). 
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§ 12  

Gemensam upphandling av bemanningstjänster vid 
vakanser för pedagogiska verksamheter   

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden beslutar att delta i den gemensamma 

upphandlingen av bemanningstjänster vid vakanser för 

pedagogiska verksamheter. 

 

2. Stadsdelsnämnden ger fullmakt åt förvaltningschefen vid 

Utbildningsförvaltningen att för nämnden s räkning genomföra 

upphandling av bemanningstjänster vid vakanser för 

pedagogiska verksamheter. 

 
 
 
Ärendet 

Nuvarande ramavtal omfattar inhyrning och förmedling av 

barnskötare, fritidspedagoger, förskollärare, måltidspersonal, grund- 

och gymnasielärare. Avtalet löper ut 2016-07-31 och kan inte 

förlängas ytterligare och därför måste en ny upphandling påbörjas.  

I detta ärende föreslås därför att stadsdelsnämnden ingår i en 

gemensam upphandling av bemanningstjänster vid vakanser vid 

pedagogiska verksamheter i Stockholms stad tillsammans med övriga 

intresserade nämnder. Upphandlingen genomförs av 

Serviceförvaltningen på uppdrag av Utbildningsförvaltningen som 

också samordnar upphandlingen. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 25 september 2015. 

Dnr 2.2.2.– 570/2015 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 13  
Anmälningsärenden  

Förteckning över inkomna protokoll, skrivelser m.m. 

Protokoll från Pensionärsrådet, 2015-10-16.   

Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 2015-10-19 

Protokoll från förvaltningsgruppen 2015-10-14 

Balanslista över nämndens uppdrag och skrivelser till förvaltningen 

Redovisning av sommarjobben 2015 

dnr 1.2.1.– 588/2015 

 

Anmälningsärendena läggs till handlingarna  



 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

2015-10-22 
Nr 9/2015 

Sida 25 
 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 14   

Nämndens frågor 

Bo Hansson ställde fråga om hur det kommer att bli med 

parkeringsplatser vid Enskedegårds gymnasium och Lindeparkens 

skola efter ombyggnation, förvaltningen återkommer med rapport. 

 

Jeanette Holmqvist, avdelningschef för individ- och familj, barn och 

unga redogjorde för inhyrda konsulter, bakgrund i arbetsmiljöaspekter 

och tidigare pressade personalsituation samt kostnader. Fråga om 

detta ställdes vid förra sammanträdet av Peter Backlund. 
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§ 15  

Stadsdelsdirektörens information 

 

Stadsdelsdirektören Lena Lundström Stolts informerade om; 

 

Nya Stockholmsrummet på kulturhuset, en interaktiv utställning som 

visar det växande Stockholm.  Den 21 oktober fanns stadsarkitekt 

Karolina Keyser på plats med sin föreläsning Arkitektur i Stockholm. 

 

Den 6 november bjuder SKL in till uppstartsmöte för kommande 

nätverksmöten gällande komplexa samhällsfrågor. Från nämnden 

deltar Kristina Öberg och Elisabet Abelson. Stadsdelen har fem 

platser till fröfogande.   

 

Medborgardialog i Östberga, den 13-14 november, fredag kl. 17-19, 

lördag kl. 11-15 inom arbetet med samverkan Östberga.  

Representanter från stadsdelsförvaltningen, utbildningsförvaltningen 

och idrottsförvaltningen kommer att närvara. Stadsbyggnadskontoret 

kommer att presentera startpromemoria över kommande stadsplan. 

Deltagande kan anmälas till preventionssamordnare Åsa Winfridsson. 

 

Budgetinformation inför VP 2016 – ett andra tillfälle måndag den  

2 november kl. 17:30. 

 

Efter nämndens sista sammanträde den 10 december inbjuds till en 

gemensam julavslutning. 

 

Nämnden tackade för informationen. 
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§ 16   

Skillnadernas Stockholm – svar till kommunstyrelsen 

Beslut 
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på 

remissen. 

  

2. Stadsdelsnämnden därtill anför följande  

”Att bidra till att skapa en jämlik stadsdel med social 

sammanhållning mellan stadsdelens olika grupperingar, och 

mellan medborgare och det offentliga, är en av de kommande 

årens stora utmaningar. Vi håller med förvaltningen om att 

några frågor är särskilt viktiga för att skapa en jämlik stadsdel, 

som skolan, jämställdhet, trygghet i nära relationer, rätten till 

eget boende och möjligheten till arbete oavsett 

funktionshinder. Vi vill också framhålla vikten av en aktiv 

politik för att förebygga ojämlikhet bland äldre. Rapporten har 

klar tyngd på frågor som exempelvis berör barn, ungdomar, 

idrott och arbetslöshet, vilka är viktiga frågor i sig, men vi 

önskar att kompletterande kartläggning av äldres situation görs 

innan kommissionen går in i sin nästa fas. ” 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har för yttrande av stadsdelsnämnden översänt 

rapporten Skillnadernas Stockholm  

Nämnden ombeds att behandla rapporten Skillnadernas Stockholm 

med utgångspunkt från några frågeställningar. Frågorna rör hur 

nämnden ser på sina egna verksamhetsområden i arbetet med att 

motverka de ojämlika livsvillkor som belyses i rapporten och vilka 

utmaningar man ser. Stadsdelsförvaltningen anser att alla 

verksamhetsområden som ryms inom staden hänger samman och att 

en människas liv rör sig oberoende av denna uppdelning. Men några 

frågor är särskilt viktiga; skolan som skyddsfaktor och förutsättning 

för det framtida livet, jämställdhet och trygghet i nära relationer, 

rätten till ett eget boende och möjligheten till arbete oavsett 

funktionshinder.  
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Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 24 september 2015. 

Dnr 502-2015-1.5.1. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Roger Orwén,  

Lars Sterneby (V) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamoten Peter Backlund (FP) 

yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förslag från (S),(MP),(V). 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro, Erika 

Wing, Jonas Nilsson, Kristiina Katajikko alla (M), ledamoten Peter 

Backlund (FP) reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna 

förslaget; 

”1. Att delvis godkänna förvaltningen förslag till beslut. 

2. Att därutöver anföra följande. 

I budgeten för 2015 angav majoriteten att ”För att synliggöra både 

behov och möjligheter ska staden tillsätta en social 

hållbarhetskommission med fristående forskare som granskar på 

vilket sätt staden kan bidra till en jämlik stad.” En sådan formulering 

för närmast tanken till en fristående utredning, vars ledamöter är 

forskare, som på ett obundet sätt kan komma med rekommendationer. 

Istället har majoriteten nu beslutat om en kommission som i praktiken 

består av ett par ledande tjänstemän inom staden och att dessa ska 

”samverka” med fristående forskare. Risken är därmed stor att 

kommissionen kommer att presentera slutsatser och förslag som 

framför allt överensstämmer med den styrande majoritetens önskemål. 

Vi skulle vilja hävda att så redan är fallet. 

 

Rapporten ”Skillnadernas Stockholm” syftar till att ge en första 

övergripande bild av läget i Stockholms stad och den kommer att 

följas upp med vidare analyser och redovisningar längre fram.  Vi 

tycker ambitionen är god men anser att politiska tolkningar bör 

lämnas utanför detta arbete tills vidare och att vi istället bör fokusera 

på de utmaningar som Stockholm de facto står inför. Dessvärre har 

inte den rödgrönrosa majoriteten lyckats förhålla sig neutrala eller ens 
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sansade i sina långtgående slutsatser av rapporten utan tolkar 

faktaunderlaget så som det passar deras världsbild. 

 

Att rapporten är skriven utifrån den nuvarande vänstermajoritetens 

världsbild och problemformuleringar märks på ett flertal ställen. Låt 

oss ta några exempel. När kommissionen förklarar 

bostadssegregationen som ett resultat av det minskade antalet 

hyresrätter i innerstaden, inte det låga antalet bostadsrätter i 

ytterstaden, väljer man att bekräfta den styrande majoritetens 

världsbild. Den implicerade lösningen blir att bygga fler hyresrätter i 

innerstaden, men inte att verka för fler bostadsrätter i ytterstaden. Så 

tar en förment neutral rapport på ett subtilt sätt politisk ställning. 

 

Vi ställer oss vidare tveksamma till flera av de tolkningar som görs i 

rapporten, där fakta och siffror jämförs i syfte att bekräfta en, av 

majoriteten, redan dragen slutsats istället för att lyfta fakta utifrån den 

verklighet som visas. Jämförelser görs utifrån målsättningen att visa 

en så stor skillnad som möjligt istället för fokus att skapa en 

rättvisande bild av Stockholm. För oss är det avgörande att alltid 

arbeta för att alla ska få det bättre, inom alla delar av samhället utifrån 

varje persons förutsättningar och ambition. Den rödgrönrosa 

majoriteten arbetar aktivt för att bildsätta en stad i förfall, där inga 

insatser har gjorts för att motverka detta. Ambitionen att svartmåla det 

arbete som gjorts är tydlig. 

 

Exempelvis dras slutsatsen att andelen hushåll med långvarigt 

ekonomiskt bistånd ökar. Det är visserligen korrekt och ett tydligt 

resultat av att Stockholms stad idag har den lägsta nivån av 

ekonomiskt biståndstagande sedan räkningarna började 1982. De som 

idag har ett behov av ekonomiskt biståndstagande är personer som står 

långt ifrån arbetsmarknaden av olika anledningar och som kräver 

djupare insatser för att ta sig tillbaka. Sådana tolkningar måste föregås 

av en bredare bild. Den rekordlåga nivån av antal hushåll med 

ekonomiskt bistånd gör att andelen hushåll med långa biståndstider 

(10–12 månader per år) ökat från 26 procent 1995 till 43 procent av 

det totala antalet biståndshushåll 2014. Men vi får inte glömma att 

Stockholm trots det har historiskt låga nivåer av ekonomiskt 

biståndstagande.  

 

Trots detta hoppas vi att majoriteten läser kommissionens rapport med 

intresse. En av de mest intressanta slutsatserna rör det starka 

sambandet mellan stadsdelars socioekonomiska sammansättning och 
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stadskvaliteter. Även utanför innerstaden går det att bygga stadsdelar 

med god tillgång till service, en bra blandning av bostäder och 

arbetsplatser, och nära till kollektivtrafik. Tyvärr har stora delar av det 

efterkrigstida Stockholm högst medvetet inte byggts på detta sätt, utan 

som isolerade öar där service och arbetsplatser lagts någon 

annanstans. 

 

Indirekt innebär resultaten ett stort underkännande av såväl tidigare 

som nuvarande vänstermajoriteters stadsbyggnadspolitik. Det är den 

stadsbyggnadspolitiken, med miljonprogrammets prefabricerade 

hyresrättsenklaver som flaggskepp, som lett till den segregation vi ser 

idag. 

 

Lösningen är att arbeta för en mer blandad stad, där arbetsplatser 

flyttas ut till ytterstaden, där förtätning ger underlag för fler butiker 

och restauranger, och där reformer av hyressättningssystemet i 

nyproduktionen gör det möjligt att bygga nya hyresrätter i de mest 

attraktiva lägena samtidigt som fler bostadsrätter gör det möjligt för 

fler boende i ytterstaden att äga sitt boende. 

 

Vi vill avslutningsvis påpeka att det är högst anmärkningsvärt att 

rapporten Skillnadernas Stockholm presenterades på stadens hemsida 

i juni i kommissionens namn, trots att kommissionen då ännu inte 

hade organiserats eller börjat verka.  

 

Tyvärr anser vi på grund av ovanstående att risken är stor att 

kommissionen kommer att fungera som en utredningstjänst för 

vänstermajoriteten snarare än att komma med djärva och vetenskapligt 

underbyggda förslag på hur Stockholm kan bli en stad där alla har 

förmågan att förverkliga sina djupast liggande möjligheter. 

Kommissionen för ett socialt hållbart Stockholm bör med anledning 

av ovanstående göras om så att kommissionens ledamöter är 

fristående forskare. Stadsledningskontorets roll bör vara att bistå med 

faktaunderlag. Ytterligare vetenskaplig expertis i särskilda frågor kan 

knytas till kommissionen vid behov.” 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) instämde i förslag till beslut från 

(S),(MP),(V). 

 

  



 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

2015-10-22 
Nr 9/2015 

Sida 31 
 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Claes Karlsson (KD) instämde i förslag till beslut från 

(M),(FP) samt reservation. 
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§ 17   

Motion om stopp för kommunalt finansierad 
modersmålsundervisning i förskolan  av  
Maria Davidsson (SD)– svar till kommunstyrelsen 

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden överlämnas förvaltningens tjänsteutlåtande 

till kommunstyrelsen som svar på remissen 

 

2. Motionen avstyrks 

 
 
 
Ärendet 

I en motion av Maria Danielsson (SD) framförs åsikten att 

modersmålsundervisning i förskolan är kostsam och ineffektiv och bör 

avskaffas. Förvaltningen anför att Förskolan enligt skollagen och 

läroplanen har ett uppdrag att stödja barns språkutveckling både på 

svenska och eventuella andra modersmål. I förskolan bedrivs dock 

inte modersmålsundervisning på det sätt som görs i grundskolan utan 

modersmålsstöd ska vara en integrerad del av den ordinarie 

verksamheten. Det finns därför inga riktade medel för 

modersmålsundervisning i förskolan vilket innebär att förvaltningens 

förslag är att motionen lämnas utan åtgärd. 

 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 7 september 2015. 

Dnr 387-2015-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande 
Ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten Peter Backlund 

(FP) 

”Alliansen bifaller förvaltningens utomordentliga svar till skrivelsen. 

Utöver detta vill vi även anföra: 

 

Precis som förvaltningen skriver i sitt tjänsteutlåtande, så utgör 

innehållet i skrivelsen en högst subjektiv åsikt som inte bygger på 



 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

2015-10-22 
Nr 9/2015 

Sida 33 
 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

några fakta. Vi i alliansen tar kraftigt avstånd från denna text eftersom 

den så uppenbart utgår från en annan värdegrund än den vi står för. 

 

Att neka unga barn att under sina bästa läroår lära sig sitt modersmål 

skulle vara mycket olyckligt. Genom att finansiera 

modersmålsundervisning bidrar vi till tvåspråkighet viket dels medför 

förbättrad integration när barnen kan bli en väg in i samhället för 

föräldrar som inte har svenska som första språk. Dels är det också en 

investering i framtiden då vi vet att tvåspråkighet främjar handel och 

kulturellt utbyte med andra länder, effekter som till stor del bidrar till 

den ekonomiska tillväxten.” 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Claes Karlsson (KD) instämde i det särskilda uttalandet 

från (M),(FP). 
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§ 18   

Överenskommelser om vård och omsorg för äldre – svar 
till kommunstyrelsen 

Beslut 

Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på remissen. 

 

 
 
Ärendet 
Kommunstyrelsen har begärt stadsdelsnämndens yttrande  över remiss 

om rekommendation att anta överenskommelser om samverkan 

mellan kommun och landsting för en sammanhållen vård och omsorg 

för äldre. Överenskommelsen ska vara en grund och utgöra ett stöd för 

det gemensamma arbetet så att vården och omsorgen ska vara god, 

trygg och säker, för de äldre som har vård- och omsorgsinsatser både 

från kommun och landsting. Förvaltningen ser positivt på att 

överenskommelser för samverkan mellan kommun och landsting finns 

inom de områden som beskrivs i remissen. Det är bra med utförliga 

riktlinjer vilket möjliggör att arbetet bedrivs på ett mer likartat sätt i 

hela staden. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 14 september 2015. 

Dnr 511-2015-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 19   

Rutiner och handlingsplan för att förebygga avhysningar 

Beslut 
Nämnden godkänner förvaltningens förslag till rutiner och 

handlingsplan för att förebygga avhysningar. 

 
 
 
Ärendet 

Förvaltningen har fått i uppdrag att göra en översyn av befintliga 

rutiner och den handlingsplan för avhysningar, som utformades 2012. 

Rutinerna och handlingsplanen har i huvudsak omfattat Individ och 

familjeomsorgens arbete. Översynen har lett till att ett förslag på nya 

rutiner för avhysningar har utarbetats, som omfattar alla 

förvaltningens avdelningar och enheter som riktar sig till enskilda som 

kan riskera att bli avhysta från sin bostad.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 14 september 2015. 

Dnr 514-2015-1.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 19 a  
Fyllnadsval till sociala delegationen 
 
Beslut 
 

Nämnden utser Lisa Palm (Fi) till ersättare i sociala delegationen. 

 

Ärendet 

Sedan Victoria Kawesa (Fi) avsagt sig förtroendeuppdraget i Enskede-

Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har en plats varit vakant i sociala 

delegationen. Kommunfullmäktige utsåg vid sammanträde den 19 

oktober ny ersättare till stadsdelsnämnden för (Fi) Lisa Palm (Fi).   

Förvaltningen föreslår att nämnden beslutar att utse Lisa Palm (Fi) att 

ingå i sociala delegationen. 

 
 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

 

  

 

  
  


